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وجود ۱۰۰۰ کودک معلول و نیازمند 
درمان فاقد »سرپرست« در بهزیستی 

مدیرکل کودکان و نوجوانان سازمان بهزیستی 
دارای  کودک   ۱۰۰۰ حدود  که  گفت  کشور 
معلولیت یا نیازمند درمان زیر ۱۶ سال در مراکز 
بهزیستی به سرمی برند که بی سرپرست یا فاقد 

سرپرست مؤثرند. 
مدیرکل  بابایی  سعید  ایسنا،  گزارش  به 
کودکان و نوجوانان سازمان بهزیستی کشور با 
بیان اینکه حدود هزار کودک دارای معلولیت یا 
نیازمند درمان زیر ۱۶ سال در مراکز بهزیستی 
به سرمی برند که بی سرپرست یا فاقد سرپرست 
مؤثرند، گفت: خانواده های متقاضی این کودکان 
خارج از نوبت در اولویت قرار می گیرند. معمولا 
کودکان  این  پذیرش  سمت  به  خانواده هایی 
سایر  به  نسبت  بیشتری  آمادگی  که  می روند 
این کودکان علاوه  از  بعضی  دارند.  خانواده ها 
ویژه  توجه  به  نیاز  درمان،  برای  مالی  نیاز  بر 
این  از  برخی  در  داد:  ادامه  دارند.وی  والدین 
فرزندخواندگی ها دیده می شود که کودک پس 
سریع تر  را  درمان  مراحل  خانواده،  به  ورود  از 
طی می کند و شرایط بهتری پیدا می کند.»امید 
که  است  خانواده هایی  از  یکی  عابدشاهی« 
به فرزندی  را  بیمار  و  کودکان دارای معلولیت 
پذیرفته است. او معتقد است مسئله واگذاری 
این کودکان نیاز به آگاهی و توجیه خانواده ها 
دارد. خانواده باید با نیازهای این کودکان معلول 
آشنا شوند؛ چراکه برخی دچار عارضه مادرزادی 
و در بازه زمانی مختلف نیازمند پیگیری درمان 
هستند.عابدشاهی افزود: همزیستی با کودک 
معلول زندگی ما را دچار چالش نکرده است. 
صرف کودک بودن سختی و شیرینی خودش را 
دارد اما ذهنیتمان را دچار چالش کرد که کودکان 
بیماری های  و  و  معلولیت  دارای  بی سرپرست 
خانواده  یک  حمایتی  چتر  با  می توانند  خاص 

زندگی خوبی داشته باشند.

طرح جدید شورا برای حفظ باغات 
باقی مانده تهران

شهر  شورای  شهرسازی  کمیسیون  رئیس 
برای حفظ  مورد جزئیات طرح شورا  در  تهران 
مهدی  کرد.  ارائه  توضیحاتی  تهران،  باغات 
عباسی در گفت وگو با ایسنا، در مورد سرانجام 
طرح شورای شهر برای حفظ باغات باقی مانده 
باغات  حفظ  راستای  در  طرحی  گفت:  تهران 
باقی مانده تهران با تکیه بر حق انتقال توسعه 
در کمیسیون شهرسازی شورای شهر در حال 
و  صحن  در  بررسی  از  پس  که  است  بررسی 
تصویب آن، این طرح را برای تصویب نهایی در 
اختیار شورایعالی شهرسازی قرار می دهیم.رئیس 
کمیسیون شهرسازی شورای شهر تهران افزود: 
ما می خواهیم به منظور حفظ باغات تهران از 
حق انتقال توسعه استفاده کنیم، به این معنا 
که حقوق مالکان باغات در پلاک های مستعد 
پذیرش، جبران شود.وی در مورد جزئیات این 
طرح با بیان اینکه در این شیوه، باغات ارزشمند 
حفظ خواهند شد و از حق انتقال توسعه برای 
بر  استفاده می شود، گفت:  آنها  حفظ حقوق 
این اساس پلاک هایی که دارای درخت ارزشمند 
بوده و یا در سه دهه گذشته باغ بودند و درخت 
ندارند  ساز  و  ساخت  اجازه  داشتند،  ارزشمند 
شوند.  می  محسوب  باغ  پلاک ها،  این  چراکه 
عباسی ادامه داد: در این میان برخی پلاک ها 
از  براساس تصاویر هوایی  دارند که  نیز وجود 
سال ۵۸ و به قبل درختی نداشته و باغ نبودند 
اما بر اساس سند یا رأی کمیسیون ماده ۱۲ این 
پلاک ها رأی باغ گرفتند در حالی که درختی در 
آن نیست. که در طرح جدید که در حال بررسی 
ندارد، میزبان  این پلاک ها که درخت  هستیم 
پلاک های باغ می شوند یعنی به عبارت ساده 
تر هم مالکان این پلاک اجازه دارند که بر اساس 
حدود قانون، ساخت و ساز در ملک خود داشته 
باشند و هم ساخت و ساز برای مالکانی که از 
ساخت و ساز در ملک شان به واسطه باغ بودن، 
محروم شدند در این ملک قابل انجام است.وی 
با بیان اینکه با این روش حقوق مالکان صاحبان 
بررسی  مورد  در  شود،  می  حفظ  نیز  باغات 
پلاک های کمتر از ۵۰۰ متر که بررسی آنها در 
شورای شهر مسکوت مانده تا آئین نامه اصلاح 
شود نیز گفت: این پلاک ها به شرط اینکه این 
املاک، تفکیک شده از پهنه گسترده یک باغ 
نباشد و اگر پلاک جداگانه زیر ۵۰۰ متر باشد 

اجازه ساخت دارند.

ادامه شرایط آرام »آنفلوآنزا« و 
»کرونا« 

طغیان هایی از یک ویروس تنفسی در اطفال
مدیر آزمایشگاه ملی آنفلوآنزا و استاد ویروس 
شناسی دانشگاه علوم پزشکی تهران با بیان اینکه 
آنفلوآنزا  بیماری های  در حال حاضر در زمینه 
و کرونا، شرایط آرامی را داریم، گفت: در حال 
حاضر طغیان ها و موج های یک ویروس تنفسی 
دیگر به نام RSV که مربوط به کودکان و نوزادان 
است، در کشور گزارش می شود. دکتر طلعت 
مختاری آزاد درباره وضعیت آنفلوآنزا در کشور، 
گفت: آنفلوآنزا یک بیماری فصلی است که در 
فصول سرد رخ می دهد. در ایران معمولا آنفلوآنزا 
اواخر آذر دیده می شد، اما به دلیل شیوع کووید 
۱۹ و رعایت های ناشی از آن، تغییراتی در گردش 
ویروس های تنفسی ایجاد و باعث شد که برای 
مدتی بسیاری از ویروس ها به دلیل کووید ۱۹ 
کمتر دیده شوند. یکی از این ویروس ها آنفلوآنزا 

بود. 
وی افزود: اکنون که کووید کاهش یافته، این 
از  زودتر  آنفلوآنزا،  مانند  تنفسی  عفونت های 
زمان مورد انتظار، خودش را نشان داد. به عنوان 
مثال در ایران یک ماه قبل اوج اپیدمی آنفلوآنزا 
را شاهد بودیم، اما اکنون موارد آن کاهش یافته 
است و مواردش بسیار کم است. در حالی که در 
شرایط معمولی، از الان به بعد باید موج آنفلوآنزا 

را می دیدیم.
مختاری آزاد با بیان اینکه امسال سه سوش 
ایران  در   B و   H۳N۲  ،H۱N۱ یعنی  آنفلوآنزا 
مشاهده شد، گفت: آنچه در ایران و بیشتر دنیا 
غالب بود، ویروس H۳N۲ بود. بنابراین در حال 
حاضر موج اپیدمی آنفلوآنزا تمام شده و موارد 

کاهش یافته است.
وی درباره احتمال شیوع مجدد آنفلوآنزا در 
این  دقیق  طور  به  نمی توان  گفت:  زمستان، 
ویروس  که  است  کافی  کرد.  اعلام  را  موضوع 
تغییراتی کند و ممکن است مجددا شیوع یابد. 
بنابراین نمی توان کاملا این موضوع را پیش بینی 

کرد. 
مختاری آزاد درباره وضعیت کرونا در کشور 
نیز گفت: در کرونا تعداد مواردمان بسیار کم 
است و در مطالعات ما تنها پنج درصد از نمونه ها 
کشورها  برخی  در  البته  کروناست.  به  مربوط 
مانند هند، برخی ایالات آمریکا و... مواردی از 
سویه های خاص امُیکرون دیده شده است. حال 
باید تعدادی نمونه جمع شود تا متوجه شویم 
که این سویه ها در کشور وارد شده یا نه و سویه 
باید  غالب ما در کرونا چیست. در عین حال 
توجه کرد که برخی از سویه ها ممکن است اصلا 
جهانی نشوند و شاید هم انتقال شان بیشتر شود 

که در این صورت به سرعت مشخص می شود.
وی با بیان اینکه بنابراین در حال حاضر در 
زمینه بیماری های آنفلوآنزا و کرونا، شرایط آرامی 
را داریم، گفت: البته یک ویروس تنفسی دیگر 
نوزادان  و  کودکان  به  مربوط  که   RSV نام  به 
ویروسی  تنفسی  عفونت های  جزو  و  است 
بوده که کووید باعث شده بود که مدتی دیده 
نشود، اما در حال حاضر طغیان ها و موج هایی 
از این بیماری در کشور گزارش می شود. علائم 
آن مانند همه بیماری های تنفسی است. برای 

کودکان و نوزادان هم خطرناک است.
بیماری در کودکان  این  آزاد گفت:  مختاری 
و نوزادان دیده می شود و پنومونی و ذات الریه 
 ... و  سرفه  تب،  شامل  آن  علائم  و  می دهد 
است. بنابراین در حال حاضر یکی از بیماری های 
 RSV ،تنفسی که طغیان هایی را نشان می دهد

در نوزادان و اطفال است.
آنفولانزا  که  کرد  توجه  باید  حال  این  در 
ویروسی است که باعث بروز و گسترش بیماری 
های عفونی در دستگاه تنفس )بینی، گلو و ریه 
ها( می شود. برای بیشتر افراد، آنفلوانزا خود به 
خود رفع می شود. اما، آنفولانزا و عوارض آن 
می تواند خطرناک و کشنده باشد. این بیماری 
بیشتر در اوایل فصل پاییز شایع می شود و تا 
انفولانزا  پیدا می کند.  ادامه  بهار  ابتدای فصل 
همیشه هست و همه ساله در زمانی که هوا 
روبه سردی می رود شیوع بیشتری پیدا می کند. 
پاییز )مهر ۱4۰۱( رفته رفته  با شروع  امسال و 
آمار مبتلایان به آنفولانزا در ایران درحال افزایش 
است و به گفته محققان، حالا ویروس آنفولانزا 

در همه گیری از کرونا پیشی گرفته است. 

اخیرا نیز در همین خصوص نائب رئیس کمیسیون 
که  این  بیان  با  اسلامی  شورای  مجلس  اجتماعی 
آبگیری سد چم شیر تکرار تراژدی تلخ سد گتوند در 
خوزستان است، گفته بود که: »این سد اصلا نباید 

آبگیری شود.«
سید کریم حسینی در گفت و گو با ایسنا، با انتقاد 
از تلاش ها برای آبگیری سد چم شیر اظهار کرد که: 
آبگیری  با  را  مخالفت خود  »نمایندگان خوزستان 
سد چم شیر به وزارت نیرو و همچنین افرادی که در 
دولت پیگیر این مساله هستند اعلام کرده اند و این 

سد اصلا نباید آبگیری شود.«
وی با بیان این که سد چم شیر در مسیر رودخانه 
زهره است، افزود: »متاسفانه این سد ساخته شده 
اما مخالفت نمایندگان خوزستان برای آبگیری سد 
براساس  مخالفت  این  زیرا  است  پابرجا  همچنان 

نظارت کارشناسان این حوزه است.«
در بستر دریاچه سد چمشیر لایه های نمکی وجود 

دارد
نائب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
نظارت  و  بررسی ها  »براساس  گفت:  اسلامی 
مسیر  و  سد  این  دریاچه  بستر  در  کارشناسان، 
رودخانه، لایه های نمکی وجود دارد و اگر سد آبگیری 
شود کیفیت آب رودخانه به شدت تحت تاثیر قرار 
خواهد گرفت و شور خواهد شد. همچنین با آبگیری 
سد چم شیر فاجعه ای که در خصوص تجربه تلخ سد 

گتوند رخ داد دوباره تکرار می شود.«
آبگیری سد چم شیر یک تهدید جدی برای محیط 

زیست خوزستان است
حسینی عنوان کرد: آبگیری سد چم شیر یک تهدید 
جدی برای محیط زیست خوزستان به ویژه جنوب 
شرق خوزستان و کاملا غلط است. در حال حاضر و 
پیش از آبگیری این سد در رودخانه زهره چشمه های 
آب شور وجود دارد که وضعیت این رودخانه را با 
توجه به دبی آن، خاص کرده است و آبگیری چم شیر 
برای منطقه بسیار مشکل ساز خواهد شد. وی ادامه 
داد: با توجه به وضعیت مخزن سد چم شیر، آبگیری 
این سد منجر به انحلال نمک و آهک در آب شده و 
وضعیت کیفی آب به شدت کاهش پیدا خواهد کرد 
و از این رو سد اصلا نباید آبگیری شود و آبگیری آن 

کاملا نادرست و آسیب زننده است.
۸۰ هزار هکتار اراضی خوزستان از بین می روند

نائب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
انحلال  افزایش  این که  بیان  با  اسلامی هم چنین 
زیست  بحران  یک  منطقه  آب  در  آهک  و  نمک 
محیطی جدی را ایجاد خواهد کرد، گفت: حدود ۸۰ 
هزار هکتار اراضی خوزستان تحت پوشش آب این 
سد خواهند بود و در صورت آبگیری آن و رهاسازی 
آب سد، قطعا شاهد از بین رفتن و شور شدن این 

اراضی خواهیم بود.
حسینی عنوان کرد: تجربه احداث سد گتوند در 
بسیار  تجربه ای  و  دردناک  تراژدی  یک  خوزستان 
تلخ است که باعث بروز مشکلات زیست محیطی 
فراوانی در استان شد و در صورتی که مجددا این 
تجربه تلخ با آبگیری سد چم شیر تکرار شود قطعا 
کشاورزی خوزستان با مشکلات جدی مواجه خواهد 
فراوانی  محیطی  زیست  مسائل  همچنین  و  شد 

گریبانگیر استان می شود.
وزارت نیرو ابهامات در خصوص سد چم شیر را 

برطرف کند
وی با بیان اینکه وزارت نیرو متولی این سد است 
و باید ابهاماتی که در خصوص اجرای این سد وجود 
دارد را برطرف کند، گفت: قطعا اجازه آبگیری سد 
چم شیر را با توجه به نظرات کارشناسی ارائه شده در 
این حوزه نخواهیم داد و مخالف این مساله هستیم. 
باید دید وزارت نیرو در این زمینه چه راهکاری را ارائه 

می کند.
پاسخ مجری سد چم شیر به اما و اگرهای 

زیست محیطی
از سوی دیگر هرچند با توجه به روند بررسی های 
انجام شده، هم اکنون سد چمشیر در انتظار پایان 

قرار گرفته  بهره برداری  از  پیش  بررسی های  فرآیند 
آغاز  سد  آبگیری  فرآیند   ۱4۰۱ سال  ماه  دی  در  و 
می شود، اما انتقادهای متعددی به بهره برداری از 
آن مطرح شده که پاسخ به آن ها نیاز به بررسی های 
طرح های  از  یکی  چم شیر،  سد  طرح  دارد.  علمی 
ایران است که  نیروی  و  منابع آب  توسعه  شرکت 
با هدف تعدیل کیفیت رودخانه شور زهره در ۲۵ 
کیلومتری جنوب شرقی شهر دوگنبدان )گچساران( 
مرکز شهرستان گچساران در استان کهگیلویه و بویر 
احمد قبل از پیوستن رودخانه خیرآباد به رودخانه 
زهره در مجاورت محلی به نام تنگه چم شیر نزدیک 

به مرز استان بوشهر احداث شده است.
تامین مالی این سد توسط کنسرسیوم ایران و چین 
به مبلغ ۲۰۳ میلیون یورو در دستور کار قرار گرفته 
و عملیات ساخت از سال ۱۳۹۳ آغاز شده، توجه 
به روند تامین مالی پروژه بیانگر آن است که طرح 
ساخت سد چم شیر از پروژه های موفق ذیل تامین 
مهلت  در  و  می آید  حساب  به  چین  کشور  مالی 
مقرر به نتیجه رسیده است. آن طور که گزارش مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی مطرح می کند، 
آب  چشمه  شش  زهره  رودخانه  آبریز  حوضه  در 
شور قرار گرفته اند که سالانه بیش از ۲.۵ میلیون 
تن نمک را با خود به پایین دست سد انتقال داده و 
در بازه های زمانی از سال شاخص شوری ۷ برابر حد 

مجاز را تجربه می کند.
به معنای دیگر زمانی که میزان آبدهی رودخانه به 
خصوص در بازه زمانی خردادماه تا مهرماه هر سال 
به واسطه کاهش آورد آبی افزایش می یابد، میزان 
شوری آب در رودخانه زهره بالا رفته و زمینه ضربه 

به محیط زیست فراهم می شود.
به  نگاهی  اجرای سد می گویند  متولی  مسئولان 
کشت مردم در پایین دست رودخانه زهره گواهی 
دیگر بر ماهیت شور این رودخانه است، جایی که 
در مزارعی نظیر مزارع زیتون، تنها امکان کشاورزی 
برای ماه های خاصی از سال در فصل زمستان زمینه 
استفاده از منابع آبی مهیا بوده و در سایر ماه های 
سال به علت افزایش شوری آب زمینه استفاده از 

منابع آبی مهیا نیست.
اطلاعات رسیده از شرکت مدیریت منابع آب ایران 
نشان می دهد که فرآیند مطالعات برای ساخت این 
سد فارغ از مسئله تامین مالی از سال ۱۳۶۷ روی میز 
قرار گرفته، در همین راستا، سازمان آب منطقه ای 
بوشهر  و  بویراحمد  و  کهگیلویه  فارس،  استان 
و مقدماتی در سال های ۱۳۶۷  مطالعات شناخت 
تا ۱۳۶۸ به انجام رسانیده است. مطالعات مرحله 
اول سد مخزنی چم شیر، گشایشات وابسته توسط 
مشارکت مهندسین مشاور پاراب فارس و مهندسین 
مشاور تهران سحاب در سال ۱۳۷۳ شروع شده و در 

سال ۱۳۸۱ مصوبه فاز ۱ را اخذ کرد.
شروع مطالعات فاز ۲ بر مبنای تکمیل مطالعات 
مرحله اول توسط مهندسین مشاور تهران سحاب در 
سال ۱۳۸۵ انجام گرفته و اسناد مناقصه به صورت 
EPCF تهیه شده است. پس از برگزاری مناقصه، 
شرکت های سابیر، مهاب قدس و صفا نیکو سپاهان 
سال ۱۳۸۶  در  مربوطه  قرارداد  که  شده  آن  برنده 
عقد شد. همچنین براساس این اطلاعات، با توجه 
به اهمیت مسائل زیست محیطی در حوزه آبریز، 
دانشگاه صنعتی امیرکبیر و دانشگاه شیراز از دیگر 
نهادهای پژوهشی کشور به منظور تکمیل مطالعات 

شناختی و زیست محیطی در مسئله بوده اند.
پاسخ مجری به اما و اگرهای محیط زیستی

 سد چشمیر به عنوان یکی از مهم ترین سدهای 
کشور و بزرگترین سد بتنی غلطکی غرب آسیا در 
روزهای اخیر مورد توجه فعالان محیط زیست قرار 
گرفته، مهم ترین بحث مد نظر فعالان محیط زیست 
در رابطه با این سد، شور شدن آب رودخانه زهره 
پس از آبگیری چمشیر و نادیده گرفتن این مسئله در 

ارزیابی های محیط زیست سد چمشیر است. 
در  محمود محضرنیا، مجری طرح سد چمشیر 
سد  خصوص  در  شده  مطرح  شبهات  به  پاسخ 
چمشیر به ایسنا گفت: مطابق مطالعات جامع که 
اطلاعات ۶۹ گمانه و مدلسازی های ژئوفیزیکی را در 
سد چمشیر بررسی کرده است، در این مخزن هیچ 

برونزدگی گنبد نمکی در سطح نداریم.

ناظران سازمان حفاظت محیط زیست به طور 
مستمر از پروژه بازدید کردند

انتقادات  به  پاسخ  در  مجری طرح سد چمشیر 
در سد  نخستین مسئله  به سد گفت:  وارد شده 
زیست  ارزیابی  مراحل  تمامی  کردن  چمشیر طی 
محیطی بوده است، این روند با تهیه گزارش ارزیابی 
محیط زیستی پیش از شروع عملیات اجرایی آغاز 
شد و همین گزارش جامع در همه ابعاد به صدور 
مجوز زیست محیطی توسط سازمان حفاظت محیط 

زیست ختم شد.
وی افزود: پس از صدور مجوز احداث در طی زمان 
ساخت و تا همین لحظه بازدیدهای ناظران سازمان 
حفاظت محیط زیست در سطوح مختلف به طور 
مستمر از پروژه انجام شده و انجام الزامات محیط 

زیستی به دقت پیگیری شده است.
هیچ برونزدگی نمکی در مخزن سد چم شیر وجود 

ندارد
محضرنیا در تشریح نقد وارد شده به سد چمشیر 
گفت:  زهره  رودخانه  آب  شدن  شور  با  رابطه  در 
مسئله ای که دوستان در محل سد مطرح می کنند، 
موضوع انحلال نمک در مخزن پس از آبگیری سد 
است. این موضوع با توجه به تداخل ۳۶ درصدی 
مخزن و سد گچساران پیش از ساخت سد و در زمان 
طراحی مورد توجه کارفرما و سایر نهادهای پروژه قرار 

گرفته بود.
ترکیه  جنوب  از  گچساران  سازند  داد:  ادامه  وی 
تا شمال ایران امتداد دارد و سدهای متعددی در 
کشورهای مختلف از جمله سد موصل در عراق و 

سد کوثر در ایران روی این سازند است.
مجری طرح چمشیر گفت: حضور سازند گچساران 
به معنی وجود نمک نیست و این مسئله باید در 
هر مکان بررسی شود، مطابق مطالعات جامع که 
اطلاعات ۶۹ گمانه و مدلسازی های ژئوفیزیکی را در 
سد چمشیر بررسی کرده است، در این مخزن علاوه 
بر اینکه هیچ برونزدگی گنبد نمکی در سطح نداریم 
بلکه اولین بقای نمک از مخزن سد بیش از ۳۰۰ متر 

فاصله دارد.

سمیه رفیعی با بیان اینکه بر اساس گزارش بانک جهانی در سال 
۲۰۲۱ بیش از 4۱ هزار و ۷۰۰ نفر در کشور به دلیل آلاینده ذرات معلق 
کمتر از ۲.۵ میکرون در هوا جان باخته اند، اظهار کرد: خسارات 
ناشی از آلودگی هوا به کشور سالانه بین ۷ تا ۱۱ میلیارد دلار است؛ 
این در حالیست که این ارقام سرسام آور به دلیل غیر مستقیم بودن 
هزینه های آن هنوز آنقدرها به چشم نیامده است. رئیس فراکسیون 
محیط زیست مجلس با اشاره به پیشنهاد وزارت صنعت، معدن و 
تجارت )صمت( مبنی بر عقب رفت یک پله ای استاندارد آلایندگی 
وزارت صمت در جلسه ۲  متاسفانه  وارداتی، گفت:  خودروهای 
هفته قبل دولت پیشنهادی را راساً و بدون طی مراحل قانونی و اخذ 
نظر دستگاه های متولی ارائه کرد و استاندارد آلایندگی خودروهای 
وارداتی را که سال ها یورو ۶ بود به یورو ۵ کاهش داد که این موضوع 

در هیات وزیران به تصویب رسید. 
رفیعی گفت: استدلال آقایان برای این مصوبه که خلاف قانون 
هوای پاک است، این بود که چون بنزین یورو ۶ در کشور تولید 
با  وارداتی  یورو 4 در خودروهای  بنزین  از  استفاده  لذا  نمی شود 
استاندارد آلایندگی یورو ۶ به صلاح نیست و موجب افزایش بار 

مالی خودروهای وارداتی می شود؛ این در حالیست که سال هاست 
خودروهای روز اروپایی گران قیمت که همگی استاندارد یورو ۶ دارند 
در کشور تردد و از همین بنزین موجود استفاده می کنند و هیچ 

مشکلی نداشتند. 
وی با بیان اینکه »آقایان دم از آلودگی هوا می زنند ولی در عمل 
به نفع آلودگی هوا اقدام می کنند«، تصریح کرد: هنوز اقدام قبلی 
وزارت صمت مبنی بر دریافت پول به جای جایگزینی خودروهای 
فرسوده فراموش نشده، در اوج آلودگی هوا پیشنهاد دیگری برای 

افزایش آلودگی هوا مصوب کرده اند. 
رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس تاکید کرد: فراکسیون 
محیط زیست مجلس در این خصوص ورود کرده و مغایرت های 
آن را با قانون هوای پاک به طور صریح به هیات تطبیق مجلس و 
دولت ارائه کرده است و باید قطعاً این مصوبه لغو شود؛ اما واقعا 
جای تعجب است که وزارت صمت به جای تلاش برای کاهش 
آلودگی هوا، اینگونه پشت آلوده کنندگان هوا ایستاده است؛ این 
در حالیست که شخص رئیس جمهوری بارها تاکید کرده اند که 
مباحث توسعه ای فرع بر محیط زیست است و اصل، حفاظت از 

محیط زیست است و من با شناختی که از ایشان دارم اطمینان 
می دهم که این صحبت ها نه شعاری بلکه اعتقاد قلبی رئیس 
جمهوری است. وی با اشاره به آخرین وضعیت آلودگی هوا در 
کشور گفت: از ابتدای سال جاری تاکنون تعداد روزهای ناسالم 
روزهای  تعداد  و  برابر شده   ۲ گذشته  به سال  نسبت  پایتخت 
بسیار ناسالم و خطرناک نیز ۲۰۰ درصد افزایش یافته است. در 
کرج نیز روزهای بسیار ناسالم ۲ برابر و خطرناک 4 برابر شده 
است. در تبریز روزهای خطرناک ۱۰۰ درصد افزایش یافته و در 
مشهد روزهای ناسالم ۲ برابر شده است. از سوی دیگر در اراک 
تعداد روزهای بسیار ناسالم و خطرناک ۲ برابر شده و در شیراز 
تعداد روزهای ناسالم ۹ برابر شده و روزهای پاک هم به نصف 
کاهش یافته است. به گفته رفیعی در اهواز وضعیت بسیار بدتر 
بوده به شکلی که تعداد روزهای ناسالم حدود ۵ برابر شده و 
تعداد روزهای بسیار ناسالم ۱۲ برابر و روزهای خطرناک ۲۱ برابر 
تهرانی ها ۲روز،  امسال  شده است. وی تصریح کرد: متاسفانه 
پاک  روز  فقط یک  اراکی ها  و  اهوازی ها  اصفهانی ها، کرجی ها، 

داشتند. 

مصاف ادامه دار کارشناسان محیط و مجری طرح یک سد ادامه دارد 

آبگیری چم شیر، از تراژدی تا حاشیه!
سد »چم شیر« در ۲۵ کیلومتری جنوب شرقی شهر دوگنبدان در استان کهگیلویه و بویراحمد و بر روی رودخانه زهره در مراحل پایانی ساخت و آبگیری 
قرار دارد و شمارش معکوس برای آبگیری آن نگرانی ها را در خصوص تکرار یک فاجعه افزایش داده است. سدی که بر روی سازند گچساران، یعنی همان 
سازندی که سد گتوند بر روی آن بنا شده، ساخته شده است و باید دید که در صورت آبگیری آن چه تبعات برای خوزستان و محیط زیست، کشاورزی و 

زندگی مردمانش دارد. 

خسارت ۷ تا ۱۱ میلیارد دلار آلودگی هوا به کشور 

مسئولان متولی 
اجرای سد 

می گویند نگاهی 
به کشت مردم 
در پایین دست 
رودخانه زهره 

گواهی دیگر 
بر ماهیت شور 

این رودخانه 
است، جایی که 

در مزارعی نظیر 
مزارع زیتون، 

تنها امکان 
کشاورزی برای 
ماه های خاصی 

از سال در فصل 
زمستان زمینه 

استفاده از منابع 
آبی مهیا است

نمایندگان مجلس شورای اسلامی با اکثریت آرا شرایط معافیت واردات مواد 
اولیه دارویی و تجهیزات پزشکی از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده را مشخص 
کردند.  به گزارش تسنیم رسیدگی به گزارش کمیسیون اقتصادی درباره لایحه 
یک فوریتی معافیت واردات مواد اولیه دارویی، شیرخشک و تجهیزات پزشکی از 
پرداخت مالیات بر ارزش افزوده در دستورکار نمایندگان در جلسه علنی امروز 

قرار داشت.
نمایندگان در این جلسه پس از انجام بررسی لایحه مذکور، از مجموع ۲۱4 
نماینده حاضر در جلسه علنی با ۱۷۰ رأی موافق، ۳ رأی مخالف و ۵ رأی ممتنع 

با لایحه موافقت کردند.
بخشی از متن ماده واحده به شرح زیر است: واردات مواد اولیه دارویی، مواد 
اولیه شیرخشک اطفال، موارد مصرفی در حوزه پزشکی و توانبخشی شامل لوازم 
کار، مواد اولیه و قطعات ساخت و یدکی تجهیزات که فاقد مشابه تولید داخل 
باشند، صرفاً با مجوز وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و تایید وزارت 
صنعت، معدن و تجارت از سال ۱4۰۱ در مبادی گمرکی از پرداخت مالیات و 

عوارض ارزش افزوده معاف است.
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در مصوبه ای واردات مواد اولیه دارویی، 
مواد اولیه شیرخشک اطفال، موارد مصرفی در حوزه پزشکی و توانبخشی شامل 
لوازم کار، مواد اولیه و قطعات ساخت و یدکی تجهیزات که فاقد مشابه تولید 

داخل باشند، را از پرداخت مالیات و عوارض ارزش افزوده معاف کردند.
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی امروز چهارشنبه، در جریان 
رسیدگی به گزارش کمیسیون اقتصادی در مورد لایحه یک فوریتی معافیت 
واردات مواد اولیه دارویی، شیرخشک و تجهیزات پزشکی از پرداخت مالیات 
بر ارزش افزوده، جزئیات این لایحه را به شرح زیر به تصویب رساندند:»ماده 
واحده- واردات مواد اولیه دارویی، مواد اولیه شیرخشک اطفال، موارد مصرفی در 
حوزه پزشکی و توانبخشی شامل لوازم کار، مواد اولیه و قطعات ساخت و یدکی 
تجهیزات که فاقد مشابه تولید داخل باشند، صرفاً با مجوز وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی و تایید وزارت صنعت، معدن و تجارت از سال ۱4۰۱ در 

مبادی گمرکی از پرداخت مالیات و عوارض ارزش افزوده معاف است.

براساس تبصره ۱ این لایحه؛ در صورت عدم استفاده از کالاهای وارداتی مذکور 
در این قانون، در صنایع دارویی و تجهیزات پزشکی یا عدم ارسال شناسه گذاری 
اقلام محصول نهایی تولید شده از ماده اولیه در »سامانه رهگیری و کنترل 
اصالت« موضوع بند )پ( ماده )۷( قانون احکام دائمی برنامه های توسعه کشور- 
مصوب ۱۰/ ۱۱/ ۱۳۹۵، واردات مذکور مشمول مالیات و عوارض متعلق با نرخ 
موضوع ماده )۷( قانون مالیات بر ارزش افزوده- مصوب ۰۲/ ۰۳/ ۱4۰۰ می شود. 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی مکلف است مراتب را جهت اخذ مالیات 

و عوارض موضوع این تبصره به سازمان امور مالیاتی کشور اعلام نماید.
در تبصره ۲ این لایحه آمده است: در صورت ضرورت واردات کالاهای مذکور 
به دلیل کمبود تولید داخل نسبت به نیاز بازار، واردات آنها به تشخیص وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و تایید وزارت صنعت، معدن و تجارت با 
رعایت قانون حداکثر استفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور و حمایت از کالای 
ایرانی- مصوب ۱۳۹۸/۰۲/۱۵ و شمول مالیات بر ارزش افزوده با نرخ دو درصد 

)۲%( در مبادی گمرکی، مجاز است.

شرایط معافیت مالیاتی واردات مواد اولیه دارویی مشخص شد
ویی و تجهیزات پزشکی معافیت مالیاتی واردات مواد اولیه دار


